

ASSESSMENT OF PATIENTS ' VIEWS ON QUALITY OF CARE AND ORGANIZATION OF PUBLIC AND PRIVATE DENTAL MEDICAL INSTITUTIONS (FOR EXAMPLE, STAVROPOL)

Agranovich N.B., Mkhitaryan A.K.

Stavropol'skiy state medical University, Stavropol, Russia (355017, Stavropol, street of the World, 310),
e-mail: k-polikl@yandex.ru

The article presents the results of the survey of patients ' satisfaction with the quality of provided care at dental reception state and non-state (private) dental institutions. The analysis of the predominant prevalence of certain age-sex groups of the population and of the reasons for referral to medical institutions of different legal forms. Found that one of the important indicators of quality of medical care is the attitude of the patient and qualifications of medical personnel, this requires continuous improvement of medical and organizational aspects, including the provision of modern equipment, allowing timely and efficiently perform therapeutic and diagnostic measures. The method of the sociological survey of patients for operative control and management as provided dental care to the population.

ОСНОВНЫЕ ПОКАЗАТЕЛИ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ ОФТАЛЬМОЛОГИЧЕСКОЙ СЛУЖБЫ В РЕСПУБЛИКЕ БАШКОРТОСТАН ЗА 2010-2013 ГГ.

Азнабаев Б.М.¹, Загидуллина А.Ш.¹, Рашитова Д.Р.¹, Саттарова Р.Р.²

1 ГБОУ ВПО Башкирский государственный медицинский университет Минздрава России, Уфа, Россия (450000, Уфа, ул. Ленина, 3), e-mail: aigul.zagidullina@gmail.com
2 ЗАО «Оптимедсервис», Уфа, Россия (450059, Уфа, ул. 50 лет СССР, 8)

В работе проанализированы основные показатели офтальмологической службы в Республике Башкортостан, в связи с тем, что болезни глаз и его придаточного аппарата признаны значимой медико-социальной проблемой. В статье приведены данные о состоянии и динамике заболеваемости взрослого населения болезнями глаз и его придаточного аппарата на протяжении четырех лет. С 2010 по 2013 гг. общая заболеваемость снизилась на 5,1% с 13267,7 до 12590,6 на 100 тыс. населения. Изучена заболеваемость с временной утратой трудоспособности, структура первичного выхода на инвалидность по причине болезней глаз. Наряду с этим за период 2010-2013гг. в организации офтальмологической помощи отмечались положительные тенденции в виде роста обеспеченности населения врачами-офтальмологами, с одновременным увеличением доли специалистов, имеющих сертификат. В исследуемый период имело место сокращение коечного фонда для офтальмологических больных, было выявлено уменьшение показателей средней длительности пребывания больного на койке.

THE MAIN INDICATORS OF ACTIVITY OF OPHTHALMOLOGICAL SERVICE IN THE REPUBLIC OF BASHKORTOSTAN FOR 2010-2013

Aznabaev B.M.¹, Zagidullina A.S.¹, Rashitova D.R.¹, Sattarova R.R.²

1 Bashkir State Medical University, Ufa, Russia (450000, Ufa, street Lenina, 3), e-mail: aigul.zagidullina@gmail.com
2 JSC «Optimed-service», Ufa, Russia (450059, Ufa, street 50-SSSR, 8)

The article represents the main indicators of ophthalmological service in the Republic of Bashkortostan, as eye diseases were recognized as a significant medico-social problem. The article presents data on the status and trends of the morbidity among adult population with eye diseases for four years. From 2010 to 2013 overall morbidity decreased by 5.1% from 13267,7 to 12590,6 on 100 thousand population. Morbidity with temporary disability, structure of primary exit to disability because of eye diseases were analyzed. For the period 2010-2013 the organization of ophthalmological care had positive growth trends of the availability of ophthalmologists: increasing the number of specialists with a certificate. During the studied period, there was a reduction of bedspace for ophthalmologic patients, also a decline of indicators in the average duration of hospital stay.

ИНТЕГРАЦИЯ ОРГАНИЗАЦИОННО-ПЕДАГОГИЧЕСКИХ УСЛОВИЙ ПСИХОЛОГО-ПЕДАГОГИЧЕСКОГО СОПРОВОЖДЕНИЯ В ПРОЦЕСС МЕДИЦИНСКОЙ РЕАБИЛИТАЦИИ ЛИЦ С ОГРАНИЧЕННЫМИ ВОЗМОЖНОСТЯМИ

Айдаров В.И.¹, Хайбуллина С.З.², Красильников В.И.¹

1 ГАУЗ «Республиканская клиническая больница» МЗ РТ, Казань, Россия (420064, РТ, Казань, ул. Оренбургский тракт, 138), e-mail: aidarov_vladimir@mail.ru
2 ФГБОУ ВПО КНИТУ «Институт управления инновациями», Казань, РТ, Россия (420015, РТ, Казань, ул. К. Маркса, 68), e-mail: kazan_zemlya3000@mail.ru

Проведен анализ российской и зарубежной литературы на предмет исследования проблем социальной реабилитации лиц с ограниченными возможностями (ЛЮВ). Предложено свое видение об интеграции в восстановительную медицину в стационарных учреждениях психологической и педагогической наук, с целью повышения эффективности реабилитации и улучшения качества жизни ЛЮВ. Дано авторское определение

психолого-педагогического сопровождения (ППС) социальной реабилитации ЛОВ. Раскрыты организационно-педагогические условия реализации ППС социальной реабилитации ЛОВ. Разработана интегративная модель ППС социальной реабилитации ЛОВ. Разработана инновационная, здоровьесберегающая технология ППС социальной реабилитации ЛОВ. Проведено многолетнее эмпирическое исследование ППС социальной реабилитации ЛОВ с заболеваниями и травмами опорно-двигательного аппарата (ОДА). В исследовании в качестве инструмента для оценки качества жизни, связанного со здоровьем ЛОВ с заболеваниями и травмами ОДА до и после операции тотальное эндопротезирование, использовался общий опросник MOS 36-Item ShortFormHealthSurvey (MOS SF-36), разработанный AL Stewart, R Hays, JE Ware and RAND Corporation. Результаты исследования подтвердили гипотезу о необходимости и целесообразности интеграции в процесс медицинской реабилитации ЛОВ организационно-педагогических условий ППС.

INTEGRATION OF ORGANIZATIONAL AND PEDAGOGICAL CONDITIONS OF PSYCHOLOGY-PEDAGOGICAL SUPPORT DURING MEDICAL REHABILITATION OF PERSONS WITH DISABILITIES

Aidarov V.I.¹, Khaibullina S.Z.², Krasilnikov V.I.¹

¹ Republican Clinical Hospital, Ministry of Health of Tatarstan Republic, Kazan, Russia (420064, Tatarstan Republic, Kazan, Orenburgsky tract street, 138), e-mail: aidarov_vladimir@mail.ru

² Institute of Innovations Management, Kazan, Tatarstan Republic, Russia (420015, Tatarstan Republic, Kazan, Karl Marks street, 68), e-mail: kazan_zemlya3000@mail.ru

The analysis of the Russian and foreign literature on the problem of social rehabilitation of persons with disabilities (PWD) was made by the authors. A new vision on integration of psychological and pedagogical sciences into regenerative medicine in hospitals to improve the effectiveness of rehabilitation and quality of life of PWD was proposed in the article. The author's definition of psychological-pedagogical support (PPS) of social rehabilitation of PWD was given in the article. The organization-pedagogical conditions for the implementation of PPS of social rehabilitation of PWD were revealed by the authors. The integrative model of PPS of social rehabilitation of PWD was developed in the article. The innovative health-saving technology of PPS of social rehabilitation of PWD was worked out by the authors. Long-term empirical study of PPS of social rehabilitation of PWD with diseases and injuries of the musculoskeletal system (MS) was made in the article. As a tool for assessing of health-relating quality of life of PWD with diseases and injuries of MS, before and after total hip, in our study was used a common questionnaire MOS 36-Item Short Form Health Survey (MOS SF-36) developed by AL Stewart, R Hays, JE Ware and RAND Corporation. The results of our study confirmed our hypothesis about the necessity and feasibility of integration of organizational and pedagogical conditions of PPS to the medical rehabilitation process of PWD.

ВЛИЯНИЯ ОПЕРАТИВНОГО ЛЕЧЕНИЯ НА КАЧЕСТВО ЖИЗНИ У БОЛЬНЫХ С ПАТОЛОГИЕЙ ЩИТОВИДНОЙ ЖЕЛЕЗЫ

Айзетулова Г.Р.¹, Пиксин И.Н.², Осипов В.Ф.¹, Барсукова Е.В.¹

¹ БУ «Республиканский клинический госпиталь для ветеранов войн» Минздравсоцразвития Чувашии, г.Чебоксары, Россия (г. Чебоксары, пр-т Московский, 49)

² ФГБОУ ВПО «Мордовский государственный университет им. Н.И. Огарева», piksin_i_n@mail.ru

Изучены результаты лечения 412 больных с доброкачественными заболеваниями щитовидной железы (ДЗЩЖ). По характеру заболевания пациенты разделены на три группы: в 1-ю группу включены 265 пациентов с многоузловой (ДМЗ) или узловой формой эутиреоидного зоба (ДУЗ), во 2-ю группу – 71 больной с функциональной автономией узла (ФА) и диффузно-токсическим зобом (ДТЗ), в 3-ю группу 67 – больных с аутоиммунным тиреоидитом (АИТ). Изучено качество жизни пациентов по общему опроснику SF-36 и специфическому опроснику Нью-Джерси. Как показывает наше исследование, имеет место изменения качества жизни и выраженности симптомов у пациентов с патологией щитовидной железы. Эти изменения имеют зависимость от пола, возраста, социального статуса и уровня образования и конкретной нозологии. Оперативное лечение приводит к улучшению качества жизни и снижению выраженности симптомов, в результате чего используемые нами опросники могут использоваться в качестве инструмента оценки состояния пациентов и эффективности проводимого лечения.

THE EFFECT OF SURGERY ON QUALITY OF LIFE IN PATIENTS WITH THYROID PATHOLOGY

Aizetullova G.R.¹, Piksin I.N.², Osipov V.F.¹, Barsukova E.V.¹

¹ Republican clinical hospital for war Veterans of the health Ministry of the Chuvash Republic, Cheboksary, Russia (Cheboksary, Moskovsky Avenue, 49)

² Mordovian state University. N.I. Ogarev, head. the Department of hospital surgery; iksin_i_n@mail.ru

The study involved 412 patients with benign thyroid diseases (DZSCHZH). By the nature of the disease, patients are divided into three groups: 1 of th group included 265 patients with multi-node (DMZ) or nodular euthyroid goiter (RMD) in the second group – 71 patients with functional autonomy assembly (FA) and diffuse toxic goiter (DTG), a third group of 67 – patients with autoimmune thyroiditis (AIT). Studied the quality of